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رویدادها

یارانه خرید کتاب در نمایشگاه 
کتاب عاشورا

مدیر اجرایی نمایش��گاه کتاب عاشورا گفت: 
از آنجا که مجموعه کاملی از کتاب های عاش��ورا 
و کتاب های جدید در نمایشگاه وجود دارد فکر 
می کنم خوراک فرهنگی خوبی باشد بویژه برای 
وع��اظ و مداحان که می توانن��د از این کتاب ها 
استفاده کنند. به گزارش نسیم، حسین صفری، 
مدی��ر اجرایی نمایش��گاه کتاب عاش��ورا گفت: 
مجموع یاران��ه خرید کتاب در این نمایش��گاه 
150 میلیون تومان است. موسسات، سازمان ها 
و نهاده��ا،  مراکز فرهنگی و هیئات می توانند تا 
سقف 500 هزار تومان از شعبه بانک عامل حاضر 
در نمایش��گاه بن تخفیف 20 درصد  را بگیرند؛ 
ناش��ران هم 20 درصد تخفیف می دهند که در  

مجموع 40 درصد می شود. 

سردار جعفری:
ثبت خاطرات دفاع مقدس عزمی 

جهادی می طلبد
فرمانده سپاه پاسداران با تاکید 
بر ثب��ت و ضبط خاط��رات و 
ح��وادث دفاع مقدس ب��ا ابزار 
هنر و شعر گفت: نویسندگان و 
ناشران دفاع مقدس در این باره 
وظیفه خطیری برعهده دارند که رسیدن به این 
مهم عزمی جهادی را می طلبد. به گزارش فارس، 
سردار جعفری گفت: کتاب بهترین ابزار و وسیله 
انتقال میراث ماندگار دفاع مقدس به نس��ل های 
فعلی و آینده اس��ت، در این مسیر جهادی باید با 
اخلاص در عمل، سختکوشی و تحمل مشکلات 
و موانع حضور یافت تا بهترین نتایج حاصل شود. 
در بخ��ش دیگری از این مراس��م س��ردار احمد 
حق طلب، رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس س��پاه و بسیج گفت: روز دوشنبه در 
کنار اعضای کنگره ش��هدای خراس��ان شمالی و 
استان کهگیلویه و بویراحمد خدمت مقام معظم 
رهبری رسیدیم و گزارش کاری اعلام شد. رهبر 
انق��لاب ضمن تقدیر از کاره��ای صورت گرفته، 

یادآور شدند که از کتاب غافل نشویم. 

رحیم پورازغدی:
نمی توان کلیت سینما را زیر سؤال برد

نشس��ت گفتم��ان انق��لاب 
جش��نواره  در  اس��لامی 
با  بین المللی فیل��م مقاومت 
س��خنرانی حس��ن رحیم پور 
ازغ��دی در جمع رس��انه ها و 
علاقه مندان، در پردیس سینما ملت برگزار شد. 
عضو شورایعالی انقلاب فرهنگی در این نشست 
با انتقاد از اینک��ه برخی اعلام می کنند ما فقط 
فیلم خودمان را می سازیم و هیچ جناح بندی یا 
رویکردی نداش��تیم، گفت: مگر می شود فیلمی 
بدون ایدئولوژی باش��د؟! اگر کس��ی بتواند یک 
فیلم 2 دقیقه ای بدون ایدئولوژی و معنا بس��ازد 
من حرف هایم را پس می گیرم.   ازغدی در ادامه 
صحبت هایش با انتقاد از اینکه برخی می گویند 
همه هنرمندها فاسد یا همه آنها شریف هستند، 
گف��ت: من نمی فهمم وقت��ی می گویند جامعه 
هنری فاس��د است یعنی چه؟ ما هنرمند فاسد 
داری��م، از آن طرف هنرمند ش��ریف هم داریم. 
هنرمن��د اخلاقی داری��م و هنرمند غیراخلاقی، 
بتازگی دیدید که در رس��انه ها برخی خانم های 
بازیگ��ر مصاحب��ه می کنند و می گوین��د برای 
اینکه در کارش��ان پیش��رفت کنند ب��ه آنها نیز 
پیشنهادهای غیراخلاقی می دهند، در ارتباط با 
جامعه پزشکان نیز می توان همین ادعا را کرد؛ ما 
پزشک شریف داریم، پزشک بی اخلاق هم داریم 

و نمی توان کلیت را زیر سوال برد.

ده نمکی: نباید حوزه دفاع مقدس 
واتیکانیزه شود

مسعود ده نمکی گفت: جشنواره فیلم مقاومت 
می تواند با کشف و شناخت استعدادهای جوانان 
فیلمس��از و انتقال آنها به مراکز فیلمسازی گام 
موثری در تکثر فیلمسازان دفاع مقدس بردارد. 
مس��عود ده نمکی درباره برگزاری چهاردهمین 
جشنواره فیلم مقاومت، گفت: اگر جشنواره های 
تخصصی مانند جشنواره فیلم مقاومت با هدف 
برگزار شود می تواند موثر واقع باشد. مانند کشف 
استعدادها که در جشنواره های دیگر کمتر به آنها 
توجه می شود و از طرف دیگر کشف و شناخت 
اس��تعدادها و انتقال آنها به مراکز فیلمس��ازی 
می تواند در  تکثر فیلمسازان دفاع مقدس موثر 
باش��د. وی در پاس��خ به این س��وال که برخی 
می گویند بیش��تر از آنکه نیازی به جش��نواره 
مقاومت داشته باش��یم به فیلم هایی با موضوع 
مقاوم��ت نیازمندیم، اظهار کرد: به نظرم هم به 
آث��اری در زمینه دفاع مق��دس نیازمندیم و هم 
جشنواره ای مستقل برای عرضه آثار دفاع مقدس؛ 
از ط��رف دیگر من مخالف این هس��تم که این 
حوزه واتیکانیزه بشود، یعنی جشنواره های دیگر 
به این فیلم ها توجهی نکنند و بروند به س��مت 
موضوع��ات دیگر، فقط به این دلیل که این آثار 
فقط در جشنواره ای مانند مقاومت دیده می شود.

رئیس رسانه ملی در اجلاسیه پیرغلامان حسینی:
اگر حماسه حسین)ع( نبود

 جوانان از دست رفته بودند
رئیس س��ازمان صداوس��یما 
اجلاس��یه  اختتامی��ه  در 
گفت:  حس��ینی  پیرغلامان 
امام حسین)ع( مدافع حقیقی 
ولایت بود و به برکت حسین 
می توانی��م ولایت حقه اله��ی را در این مرز و 
 بوم قدرت دهیم و طاغوت را شکس��ت دهیم. 
به گزارش نسیم، عبدالعلی علی عسکری، رئیس 
رس��انه ملی در مراسم اختتامیه چهاردهمین 
اج��لاس بین الملل��ی تجلی��ل از پیرغلامان و 
خادم��ان حس��ینی ک��ه در حس��ینیه ثارالله 
بندرعباس برگزار شد، گفت: برگزاری اجلاس 
تجلیل از پیرغلامان حس��ینی، سنتی حسنه 
ب��رای تکریم و تجلیل از پیرغلامان حس��ینی 
اس��ت و حماسه حس��ینی حماسه خداست و 
حماسه اخلاص و عشق ورزیدن و فداکاری در 
راه خداست و حسین خون و غیرت و محبوب 
خداس��ت. وی تصریح کرد: در زمانه فعلی که 
نظام س��لطه منطقه ما را به آتش کشیده، به 
لطف خدا و امام حسین)ع( جنگ آنها شکست 
خورده اما دش��منان دس��ت بردار نیس��تند و 
استکبار تمام منطقه را ناامن کرده که به برکت 
امام حسین سرکوب خواهند شد. علی عسکری 
تصریح کرد: اس��تکبار جنگ نابرابر فرهنگی را 
در برابر ایران ایجاد کرده که در این جنگ هم 
با حماسه حس��ینی منهدم خواهند شد و اگر 
حماسه حس��ین نبود امروز بسیاری از جوانان 
ما در فتنه، فریب خ��ورده و بی اخلاقی که در 
جامعه از طریق ماهواره ها و فضای مجازی ایجاد 
می شود، از دس��ت رفته بودند. رئیس سازمان 
صداوسیما اظهار داشت: مداحان حسینی که 
این حماس��ه بزرگ را روایت گ��ری می کنند، 

موجب بصیرت افزایی در جامعه می شوند.

آیت الله صافی گلپایگانی با انتقاد از کنسرت در قم:
نباید در این موضوع سکوت کنید

یک��ی از مراجع تقلی��د برخ��ورد جدی با 
برگزارکنندگان کنسرت در قم را خواستار شد و 
گفت:  حرمت قم باید حفظ شود و نباید در این 
موضوع سکوت کنید.  به گزارش نسیم، آیت الله 
صافی گلپایگان��ی در دیدار دبیرکل س��تاد امر 
به معروف و نهی از منکر کشور و مسؤولان ستاد 
قم برخورد جدی با برگزارکنندگان کنسرت در 
قم را خواس��تار شد. وی تاکید کرد:  حرمت قم 
باید حفظ ش��ود و نباید در این موضوع سکوت 
کنی��د. این مرجع تقلید تاکید ک��رد: با اجرای 
مجالس موس��یقی و کنس��رت قلب امام زمان 
علیه السلام متاثر می شود و شما آمران به معروف 
با مقابله و جلوگیری از این منکر بزرگ موجبات 

خرسندی امام زمان)عج( را فراهم آورید.

نشر پراکنده ۱۰ کتاب جدید به بازار 
کتاب فرستاد

10عن��وان کت��اب از تولیدات »انتش��ارات 
پراکن��ده« در دفت��ر انجمن قلم ایران ش��عبه 
خرم آب��اد رونمایی ش��د.  به گ��زارش فارس، 
به مناس��بت هفته دفاع مق��دس از 10 عنوان 
کتاب از تولیدات »انتشارات پراکنده« با حضور 
نویسندگان، مسؤولان و جمعی از خانواده  های 
شهدا در دفتر انجمن قلم ایران شعبه خرم آباد 
رونمایی شد. »الفبای آزادگی«، »شجاع نبرد«، 
»ایستاده  تر از کوه«، »رسول آفتاب«، »مثنوی 
فلاخ��ن و شمش��یر«، »آرزوی محمدجهان« 
و »به روای��ت...« کتاب هایی اس��ت که از این 
انتشارات به چاپ رسیده . همچنین »نگاره های 
ماندگار« و »قاب های آسمانی« عناوین 2 آلبوم 
از تصاویر دفاع مقدس است که به روایت مصور 
خاطرات و فعالیت های مردم و رزمندگان دوران 
دفاع مقدس پرداخته  اس��ت. »چهل چراغ« نیز 
مجموع��ه ای نفیس از ش��اعران رباعی س��رای 
دفاع مقدس نظی��ر جلیل صفربیگ��ی، بهروز 
س��پیدنامه، س��عید حدادیان، قیصر امین  پور، 
رضا اس��ماعیلی، محمدتق��ی عزیزیان، وحید 
اشجع، محمدعلی ساکی و... است که به انضمام 
وصایای ش��هدا به صورت خوشنویسی و چاپ 
گلاسه از سوی نشر پراکنده منتشر شده است.  

حسین شاهمرادی سرپرست مرکز 
رسانه ای شیرازه شد

حسین شاهمرادی به عنوان سرپرست تازه 
مرکز رسانه ای ش��یرازه معرفی شد.  به گزارش 
مهر، حس��ین ش��اهمرادی به عنوان سرپرست 
جدید مرکز رس��انه ای شیرازه معرفی شد. مرکز 
رسانه ای شیرازه وابسته به مجمع ناشران انقلاب 
اس��لامی ب��وده و برنامه های خ��ود را در زمینه 
برندسازی و نیز اجرای فعالیت های تبلیغاتی برای 
معرفی آثار ناشران در رسانه های مختلف دیداری 
و شنیداری به اجرا می رساند. شیرازه همچنین 
در حال حاضر مسؤولیت برگزاری چهارمین دوره 
مسابقه کتاب و زندگی با محوریت کتاب »رویای 
نیمه ش��ب« را برعهده دارد. پیش از شاهمرادی، 
احمد ذوعلم به مدت 4 س��ال عهده دار مدیریت 

مجموعه شیرازه بود.

مرتض�ی اسماعیل دوس�ت: فرص��ت ش��د ت��ا در 
چهاردهمین دوره جش��نواره فیلم »مقاومت« برای 
دومین بار به تماشای فیلم سینمایی »اروند« بنشینم. 
اثری که در جشنواره جهانی سی وچهارم فیلم فجر 
رونمایی شد و چند روزی است اکران سراسری خود 
را در سینماها آغاز کرده است. البته این اکران چنان 
غریبانه و با سالن های محدودی بوده که نمی توان به 
میزان تاثیر اولین فیلم بلند سینمایی درباره شهدای 
غواص نزد مردم واقف ش��د؛ اینکه دریابیم آیا طبق 
دیدگاه برخی افراد و رسانه ها، آثار دفاع مقدسی دیگر 
نزد جامعه تحول یافته ایرانی مشتری ندارد یا اینکه 
تماش��اگران بویژه ایثارگران در سالن های سینمایی 
قض��اوت کنند که آی��ا فیلم »ارون��د« مانند برخی 
کسانی که رغبت نکرده تا با چشم بیدار به تماشایش 
بنش��ینند، فیلمی ضد دفاع مقدسی است؟! تکلیف 
مسؤولان سینمایی و سینمادارهایی که تعیین کننده 
نبض اکران شده اند که دیگر مشخص است اما نهادی 
انقلابی چون حوزه هنری را چه شده که در قبال اثری 
که در قحطی تولید فیلم های دفاع مقدس��ی ساخته 
شده اینچنین خاموش عمل می کند؟! برخی هم که 
سرش��ان گرم بازی های کودکان��ه در فضای مجازی 
اس��ت! و به دنبال ارائه گزارش کار هس��تند و بدون 
تماش��ای آثار و از طریق ش��فاهی فیلم ها را قضاوت 
کرده و براحتی برچسب های نامناسبی می زنند.  به 
عنوان کس��ی که 2 بار فیلم را دیده و سازنده اش را 
که ش��اگرد بزرگمرد س��ینمای دفاع مقدس؛ رسول 
ملاقلی پور است می شناسم و حتی نسبت به ساختار 
اثر و فیلمنامه اش نقد داشته و به خالقش نیز منعکس 
کرده ام، باید نس��بت به برخی گفته های وهم گرایانه 
پاس��خی دهم، ش��اید حرکتی مثبت و عملی موثر 
در مس��یر ارزش ها نزد برخی مس��ؤولان رخ دهد. از 
این نظر فراتر از نقد و تحلیل فیلم »اروند« که حتما 
در جای خود لازم و یاری دهنده تولید چنین آثاری 
در آین��ده خواهد بود، باید از وضعیت امروز حاکم بر 
سینما چه به لحاظ مدیریت سینمایی و چه رسانه ای 

گلایه کرد؛ انتقاد از اینکه چرا برخی آثار و فیلمسازانی 
که اهل بده بستان های معمول نیستند باید خارج از 
گود توجه قرار گیرند! همان هایی که اتفاقا فعال تر از 
دیگرانند، اگر به دلیل نازل بودن آثاری چون »اروند« 
و »دلبری« و »خاکس��تر و برف« و از این دست آثار 
مهجورمانده رسانه ای است، می توان نقد منصفانه ای 
بر آنها داش��ت اما نباید ب��ه کل آنها را از صحنه نظر 
دور داشت. اصلا مگر مابقی فیلم های تولیدی دوستان 
بی نقص اس��ت؛ همان آثاری که سازندگانی مطرح 
دارند که البته برخلاف ادعاهای فیلمسازش��ان چیز 

دندان گیری در اثرشان نمی توان یافت! 
س��خن درباره ناملایمات و خودی و غیرخودی 
کردن ها حتی در جبهه رس��انه ای فرهنگی انقلاب 
اسلامی بسیار است و کاش پیش وجدان خود راضی 
باش��یم اگر نه رودخانه عاشقی با همه نامهری ها به 
راه��ش ادامه می ده��د. القصه درب��اره اکران فیلم 
»ارون��د« که به دلایل روش��ن و البت��ه قابل تامل 
سالن های کافی برای تماش��ای نگاهش ندارد، باید 

عنوان کنم ک��ه در کنار همه 
سالن های خالی و نیمه خالی 
اکران های پنجشنبه شب  در 
گذشته در سینما ملت نه تنها 
همه صندلی های سالن نمایش 
»اروند« از جمعیت پرُ ش��ده 
بود بلکه چند صندلی اضافی 
هم به قس��مت انتهایی سالن 
اضافه ش��د و چن��د نفری هم 
به شکل ایستاده فیلم را تماشا 
کردند. ب��ه مانند معمول جدا 

از فیلم حواس��م به واکنش ها هم بود و صدای آرام 
اشک ریختن برخی در سالن بویژه فرد کنار دستی ام 
برایم جالب بود. برای اینکه ماجرا را دراماتیک نکنیم 
لازم اس��ت کمی به فیلم بپردازیم و حالی که برای 
مخاطبانی که اتفاق��ا در ظاهر طیف های مختلف و 
متمایزی را تش��کیل می دهند، ساخته است. دلیل 

تفاوت آثاری چ��ون »اروند« خارج از ایراداتی که به 
لحاظ فنی بر آنها اس��توار است، در پرداخت ساده و 
بی تکلفی است که نسبت به حوادث و شخصیت های 
دفاع مقدسی دارد و شاید همین موجب دور ماندن 
از توجه اهالی عادت یافته به آثار ش��عار زده جنگی 
است! اینکه کاراکترهایی می سازند که نمی خواهند به 
ضرب دیالوگ هایی تصنعی و بازی هایی گل درشت و 
نماهایی سرشار از نور، نور بالا بزنند. دلیل تمایز آثاری 
چون »اروند« و البته فیلم ارزنده »ایستاده در غبار« 
در نگاهی اس��ت که سازندگان 
جوان این آثار نسبت به مدیوم 
سینما دارند که برای باورپذیری 
یک اث��ر بای��د از مس��یر درام 
حرکت کرد. باید با اس��تفاده از 
قلاب داستانی و تحرک نماها و 
انتخاب زوایای درست به شکلی 
بی پیرای��ه و ب��دون خودنمایی 
تماش��اگر را درگی��ر واقع��ه و 
شخصیت ها کرد. کاراکتر حاج 
احم��د در »ایس��تاده در غبار« 
و یون��س در »اروند« با همه تفاوت های س��اختاری 
آثار و ش��خصیت های این 2 فیلم در یک نگاه دارای 
اش��تراک هس��تند و آنکه تا حد ممکن به ش��کلی 
زمینی به تصویر درآمدند. آنها از کنار ش��خصیت ها 
و موقعیت هایی باورپذیر عبور می کنند تا به مقصد 
برسند. »ایس��تاده در غبار« از طریق تشکل بخشی 

به ساختار مستندگونه اش و »اروند« از طریق خلق 
فرم داس��تانی جریان سیال ذهن می خواهد ما را به 
قلب آدم های جنگ ببرند و اینکه هر کدام تا چه حد 
توفی��ق یافته و چه مبنایی را طی کرده اند، منظری 
دیگر اس��ت که هر یک براساس هدف و زاویه ای که 
در ساختار سینمایی خود انتخاب کرده اند، نیازمند 
تحلیلی چندجانبه هستند. اما نگاه سازندگان اینگونه 
آث��ار را نمی توان از نظر دور داش��ت که می خواهند 
دوران و ش��خصیت هایی بش��دت گرانقدر را تا حد 
امکان برای تماشاگر از طریق داستان ها، فرم روایی 
و موقعیت ها و فضاس��ازی ها ملم��وس کنند. فیلم 
»ارون��د« به دلی��ل ادای دین فیلمس��از جوانش به 
مرحوم رسول ملاقلی پور سعی در بازنمایی برخی آثار 
دفاع مقدسی اش دارد و شکل پرداخت روایت »اروند« 
تداعی گر فیلمی چون »سفر به چزابه« است که به 
نظرم به لحاظ سینمایی پخته ترین اثر دفاع مقدسی 
به شمار می رود. فیلم »اروند« با وجود کم بنیه بودن 
موقعیت های دراماتیک،  دارای فضاسازی های شاعرانه 
و قاب های مینیاتوری است و جهان ذهنی شخصیت 
یونس را تا حدی برای مخاطب ملموس می کند و از 
این نظر قابل ارزش اس��ت اما ارزشی فراتر از نکات 
فنی این اثر در دغدغه ها و تلاش های گروهی جوان 
در بخش خصوصی اس��ت که برخلاف برخی ها که 
تنها در ش��عار و در فضاهای مجازی دم از ارزش ها 
می زنند، در جهانی واقعی تلاش برای خلق جهانی 

زیبا از مردان کربلایی دارند.

نگاهی به ارزش های فیلم دفاع مقدسی »اروند« 

بلمی به سوی ساحل
اخبار
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ابوالقاس��م طالبی سازنده  فیلم 
»یتیم خانه ایران« با بیان اینکه 
 فیلمش ضدانگلیس��ی اس��ت، گفت: اینکه شبکه 
»من و تو« و بقیه ش��بکه های معاند مرا مس��خره 
می کنند و درباره من چند نقد منفی در مطبوعات 
چاپ ش��ود، برایم اهمیتی ندارد. فیلم می س��ازم و 
پایش می ایستم.  به گزارش فارس، عصر پنجشنبه 
کارگاه انتق��ال تجرب��ه کارگردان مطرح س��ینما 
»ابوالقاسم طالبی« با حضور اصحاب رسانه  و جمعی 
از علاقه مندان در پردیس سینمایی ملت برگزار شد. 
طالبی در این کارگاه گف��ت: روزی که »قلاده های 
طلا« را می ساختم، به من می گفتند آدم حکومت 
هستی؟ من گفتم: انقلاب و حکومت مال من است، 
نه من برای حکومت. بهترین دوس��تان من به قول 
فیلم »دس��ت های خالی« یا زیر خاک هس��تند یا 
حافظ خاک این س��رزمین. من طالب اندیشه های 
حاکمیت هس��تم و خودم را یک فیلمساز انقلابی 
می دانم. وی در این نشست که اجرای آن را سعید 
الهی برعهده داش��ت با اش��اره به اینکه جش��نواره 
بین المللی فیلم مقاومت خانه من اس��ت، گفت: از 
ابتدای کارم همیش��ه به این فکر می کردم که باید 
در چه جایگاهی از هنر قرار داش��ته باش��م. در این 
عرصه 2 جبهه حق و باطل وجود دارد. این فیلمساز 
ک��ه با فیلم »یتیم خانه ایران« از فیلم های برگزیده 
در جشنواره مقاومت در این دوره حضور پیدا کرده 
است، افزود: خودم را در جبهه حق می دانم اما اینکه 
چقدر در کارم خالصانه رفتار می کنم را دیگران باید 
قضاوت کنند. به اندازه توانم در عرصه فیلمس��ازی 
دفاع مقدس فعالیت ک��رده ام و به لطف خدا و ائمه 
و دع��ای مؤمنان دس��ت ش��یطان را می توانیم رو 
کنیم اگرنه بدون اینها دس��تمان در برابر شیطان 
خالی اس��ت. برای رو کردن دس��ت شیطان دست 
هنرمندانه ای لازم است زیرا سینما خود هم یک امر 

وارداتی است که تبدیل کردن آن به مفاهیم ایرانی 
و اس��لامی و بومی اهمیت دارد. زیرا در س��ینمای 
هالیوود به مح��ض خالی بودن دس��ت کارگردان 
از قصه یک صحنه غیراخلاقی یا بس��یار خشن به 
فیلم اضافه می شود اما ما باید جایگزین های اخلاقی 
برای این تصاویر در سینما پیدا کنیم. وی در پاسخ 
به اینکه آیا قب��ول دارد هنر باید عاری از مطالبات 
حکومتی و سیاسی باش��د یا نه؟ خاطرنشان کرد: 
من یک س��ینماگر انقلابی هس��تم و در این راستا 
حرف خودم را در فیلمی که می سازم، بیان می کنم. 
من یک بس��یجی ام و خاک پای بسیجی ها هستم.  
بخش بعدی این نشست به پرسش و پاسخ حاضران 
اختصاص یافت. طالبی در پاسخ به اینکه چرا فیلم 
»قلاده های طلا« به مذاق عده ای خوش نیامد؟ بیان 
کرد: به هر حال عده ای براس��اس اندیشه شان این 
فیلم را نپسندیدند. عده ای دیگر هم واقعا باور کرده 

بودند در انتخابات تقلب صورت گرفته است. برخی 
که فیلم م��ن را ندیده بودند و درب��اره اش قضاوت 
کردند، بعدا از من حلالیت طلبیدند. من 5 س��ال 
برای یک سریال کار کردم و نزدیک به 160 کتاب 
و خاطرات س��ربازان و ژنرال های انگلیس��ی درباره 
دفن 9 میلیون نف��ر از مردم ایران را خواندم. حتی 
»قلاده های طلا« را به 2 خانواده شهید نشان دادم 
که طرفدار 2 کاندیدای مختلف انتخابات 88 بودند 
و نظر مثبتی به فیلم داش��تند اما متاسفانه قبل از 
نمایش این فیلم درباره آن سمپاشی صورت گرفت 
و بی بی سی و سایر رسانه های معاند در ایجاد این جو 
تاثیرگذار بودند بنابراین حرف هایی مبنی بر تحت 
فش��ار بودن بازیگران این فیلم آنقدرها هم صحت 
ندارد و جو آنقدرها هم سنگین نبود. وی در پاسخ به 
این سوال که چه تجربه هایی را برای رسیدن به این 
جایگاه طی کرده است، عنوان کرد: کار در سینما 

آسان نیست. من در جوانی ورزش می کردم. فرمانده 
عملیات توپخانه بودم. تکواندو کار می کردم و هیچ 
رابطه ای بین من و سکته وجود نداشت! اما در میانه 
فیلم »دست های خالی« از فشار کار و استرس راهم 
به بیمارس��تان باز شد و س��کته کردم. وقتی قرار 
اس��ت صدها نفر تو را در سینما تخریب کنند باید 
تلاش کنی و تبدیل کردن تکنیک سینما به یک 
گفتمان با ایدئولوژی شخصی هنرمند کار سختی 
است. یادم است با اصغر فرهادی در سینمای جوان 
اصفه��ان در دهه 60 کار می کردیم. بعد از آن من 
سراغ تئاتر رفتم. کارگردانی روی صحنه انجام دادم. 
فیلم کوتاه س��اختم و قصه می نوشتم و دانشجوی 
حقوق هم بودم. در هم��ه این دوران می خواندم و 
می نوشتم تا اینکه شعبانعلی اسلامی، تهیه کننده 
س��ینما از من خواس��ت فیلمنامه ای را که نوشته 
بودم خودم بس��ازم و این شروع فعالیت جدی من 
در س��ینما بود. وی در پاس��خ به اینکه چرا درباره 
چهره ه��ای تاریخی ایران در س��ینما کمتر فیلم 
ساخته می شود، بیان کرد: فیلمساز یک فرد مختار 
در جامعه است و نمی توان گفت برای فیلمسازی 
درباره این شخصیت ها با ممنوعیت روبه رو است. با 
وجود اینکه با وزارت ارشاد فعلی و برخی مسؤولان 
دولتی همس��ویی فکری ندارم اما معتقدم هرکس 
بخواهد درباره هر شخصیت برجسته ای فیلم خوب 
بس��ازد، با ممنوعیت روبه رو نمی شود. اما نوشتن 
درباره این افراد کار س��ختی است و همین سختی 
باعث می شود کمتر فیلم هایی درباره شخصیت های 
تاریخی بسازیم یا اصلا نسازیم، زیرا باید دست کم 
100 کتاب درباره یک ش��خصیت خواند. س��ینما 
س��خت است. حتی اگر در س��ینمای هالیوود که 
تجلی گاه سینمای دنیاست، دقت کنیم سالانه شاید 
10 فیلم خوب س��اخته نشود، زیرا فیلمسازی امر 

سختی است.

گروه فرهنگ و هنر:  سعید مستغاثی گفت: در ایران 
اگر درباره یک مش��ی سیاس��ی فیلم س��اخته شود 
همه می گویند فیلم حکومتی یا سفارش��ی ساخته 
ش��ده اما در آمریکا این شعارها داده می شود و فیلم 
می ش��وند و ما در ایران می بینیم، به به می گوییم و 
از دی��دن آن لذت می بریم. به گزارش فارس، آخرین 
 نشس��ت اسلام هراس��ی با محوریت فیلم سینمایی 
»لندن س��قوط کرد« با حضور س��عید مس��تغاثی 
و علاقه من��دان به ای��ن حوزه در س��الن 3 پردیس 
س��ینمایی ملت برگزار شد. مستغاثی در ابتدای این 
نشست درباره این فیلم گفت: این فیلم قسمت دوم 
فیلم سینمایی »المپیوس سقوط کرد«  است. یک 
فیلمساز ایرانی به نام بابک نجفی این فیلم را ساخته 
اس��ت. حمله به کاخ س��فید یکی از تم های معروف 
فیلمسازی در آمریکاست که از زمان فیلم های سیاه و 
سفید وجود داشته است؛ فیلم هایی که رئیس جمهور 
در معرض خطر اس��ت. وی در ادام��ه افزود: چنین 
فیلم هایی از فرمول یکسانی بهره می گیرند؛ از جمله 
نجات لحظه آخر، رسیدن التهاب تا نهایت، قهرمان 
تک افتاده ای که یک سوپرمن است و همه کارها را به 
تنهایی انجام می دهد از خصوصیات مشترک چنین 

فیلم هایی اس��ت. مستغاثی با 
بی��ان اینک��ه رئیس جمهور در 
چنین فیلم هایی بسیار مقدس 
است، گفت: این تقدس خیلی 
بیشتر از سیستم سیاسی خود 
نظر  به  اینط��ور  آمریکاس��ت. 

می رس��د که آمریکایی ها به دنبال یک فرد مقدس 
هستند. به یاد ندارم در هیچ کدام از این فیلم ها که با 
تم حمله به رئیس جمهور است، رئیس جمهور کشته 
شود البته جز فیلم هایی که درباره کندی است. وی 
در ادامه افزود: ش��ما رئیس جمهور را بس��یار شجاع 
می بینید. ح��الا فرض کنید در ایران کس��ی درباره 
رئیس جمهور چنین فیلمی بسازد، به او چه خواهند 
گفت؟ در ایران اگر درباره یک مش��ی سیاسی فیلم 
ساخته شود همه می گویند فیلم حکومتی یا سفارشی 
ساخته ای یا شعار داده ای اما در آمریکا  این شعارها 
داده می شود و فیلم می شوند و ما در ایران می بینیم، 

به به می گویی��م و از دیدن آن 
ل��ذت می بری��م. هیچ کس هم 
نمی گوید این فیلم ش��عار داده 
است. مس��تغاثی با بیان اینکه 
در گذش��ته آمریکا  به صورت 
عیان و آش��کار بی��ان نمی کرد 
که مس��لمان ها تروریست هس��تند اما چند سالی 
است که تغییر روش داده است، اظهار کرد: فیلم های 
اسلام هراسی و ایران هراسی آمریکا بسیار زیاد شده 
اس��ت. هرجایی که ترور و حمله ای انجام شود یک 
مس��لمان، یک شیعه و یک ایرانی در آن نقش دارد. 
در این فیلم نقش منفی فیلم نامش کامران است که 
یک نام ایرانی ش��ناخته می شود. وی در ادامه افزود: 
زمانی که ش��عار اس��لامی در فیلم مطرح می شود، 
مس��لمان ها انس��ان هایی شرور، خش��ن و وحشی 
نش��ان داده می ش��وند. اما در مقابل در این فیلم ها 
رئیس جمهور آمریکا را یک فرد دل رحم می بینید که 

حتی نمی تواند مردن فردی از دشمن خود را ببیند. 
مستغاثی گفت: با نمایش اینکه ایرانی ها و مسلمان ها 
تروریست هستند کم کم فضایی علیه مسلمان ها در 
ذهن مخاطبان سینما و همین طور جامعه آمریکایی 
ایجاد می ش��ود که خوب معلوم می شود سازندگان 
چنین آثاری به هدف خود رس��یده اند. وی در ادامه 
افزود: زمینه چینی علیه دنیای اس��لام از س��ال های 
گذشته تدارک دیده ش��ده است، همان طور که 70 
س��ال پیش فیلمس��ازی علیه سرخپوست ها شروع 
شد تا زمانی که سرخپوست ها به حداقل ترین تعداد 
ممکن برس��ند و دیگر برای آمریکا خطری نداشته 
باشند. آمریکا تا سالیان سال سرخپوست ها را وحشی 
و شرور نش��ان می داد، حال آنکه بدترین قتل عام ها 
توسط آمریکا علیه سرخپوس��ت ها انجام شد. حالا 
انقلاب اسلامی و اسلام جای سرخپوست ها را برای 
آمریکا گرفته است. مستغاثی در خاتمه اظهار کرد: 
در نمایش��ی از رئیس جمهور آمریکا، او بعد از نجات 
از حمله ای می گوید، تروریست ها من را هدف نگرفته 
بودند بلکه فرهنگ و ایدئولوژی ما را هدف گرفته اند. 
این جمله حقیق��ت دارد. آمریکا تمام تلاش خود را 

می کند تا ایدئولوژی اش دچار خدشه نشود.

ابوالقاسم طالبی: جشنواره فیلم مقاومت خانه من است

انقلاب و حکومت مال من است، نه من برای حکومت

مستغاثی: کسی در ایران فیلم ایدئولوژیک بسازد، به او انگ فیلمساز حکومتی می زنند

»به به«  به فیلم های سفارشی آمریکایی!

فیلم مقاومت


